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Des de fa uns mesos torna ha estar d’actualitat, desprès de molt temps, el debat de 

la durada dels Graus. El govern de l’estat va presentar el 12 de setembre el projecte 

de “Reial Decret d’ordenació d’ensenyaments universitaris”, i la seva afectació a la 

durada del Graus universitari. Així és possibiliten Graus de 180 crèdits i 3 anys, i 

Màsters de 120 crèdits i 2 anys. Es tracta, per tant, d’un tema de gran 

transcendència, i alhora de màxima urgència ateses les previsions d’aprovació  

Estem assistint a un debat condicionat, intencionadament, pel govern de l’estat però 

també amb el suport del govern de la Generalitat de Catalunya i, pel que sembla, 

pels rectorats de les universitats públiques. Tothom ho dona per fet i ja s’està 

treballant amb aquest horitzó. No s’està qüestionant el canvi previst pel Ministeri, o 

es fa amb la boca petita. 

Ni molt menys és casualitat que aquestes modificacions vagin lligades amb l’altra 

modificació normativa prevista, com és el “Reial Decret sobre creació i 

reconeixement d'universitats i centres universitaris”, amb el qual es pretén facilitar 

les condicions per a la creació de nous campus privats, que han proliferat des de 

1997 en detriment de les universitats públiques.  
 

Al llegir el projecte de Reial Decret del “Graus”, només en un primer cop d’ull ja 

veiem un munt de qüestions a analitzar, com per exemple:  

- Es opcional i propicia un sistema dual 3+2 i 4+1, i amb el perill de l’efecte dominó 

en el moment que comencin algunes universitats o ensenyaments, públics o 

privats. Què farà l’alumnat davant una possible oferta de, per exemple, un grau 

de 3 anys a la privada o de 4 a la pública, si tots dos són similars i tenen la seva 

homologació europea? 
 

- Es suposa, per exemple, que està previst canviar el Decret de professions 

regulades? es farà amb 3 anys? Amb 3+2? Acabarem tornant a una situació 

similar a l’anterior al canvi cap l’Espai Europeu d’Educació Superior, és a dir, dos 

tipologies de titulacions: diplomatures i llicenciatures? 
 

- En el context actual el preu dels estudis per a l’alumnat pujarà si vol completar tot 

el cicle sencer, és a dir, Grau+Màster 
 



- Amb aquests dos punts combinats, la durada de Grau i els preus, hi ha el risc de 

desincentivar a l’estudiantat a continuar estudiant a la universitat pública desprès 

d’assolir el Grau 
 

Més enllà de 4+1 o 3+2 (o 3+1+1, o ... ja es veurà què), és imprescindible valorar 

quin és l’objectiu final previst i el procés per a la seva implementació. Cal analitzar 

l’impacte al tipus d’Universitat de volem i defensem, una Universitat Pública de 

qualitat, social i de progrés. Aquest projecte no és un procés neutre, és un atac més 

contra la Universitat Pública, on es tracta únicament de discutir en termes de quadrar 

comptes, i estalvis de finançament públic, i on es tracta de reduir el paper de la 

Universitat Pública en favor de la privada. En definitiva es tracta d’una qüestió 

ideològica dels governs de Madrid i Catalunya. 

Davant d’això cal veure també el que no hi ha plantejat en les discussions: 

- No s’ha fet una avaluació seriosa de la implantació del Pla de Bolonia, i que 

no es que s’hagi fet a cost zero; és que s’ha fet, com s’ha fet, en un context de 

retallades continuades a les universitats publiques 
 

- No s’estan plantejant temes de gran transcendència com és el del 

finançament adequat, l’afectació a l’alumnat, o a les plantilles del professorat, 

o les del PAS  
 

- No es plantegen terminis seriosos per valorar-ho en profunditat. És necessari 

temps, per una banda per analitzar quines són les millors opcions de la 

universitat que vol i necessita la societat, i per altra banda per realitzat una 

adaptació progressiva que no erosioni més la maltractada Universitat Pública, 

el seu personal i el seu alumnat 
 

- Cal garantir preus assequibles a l’alumnat, que no suposi un increment de 

cost global dels estudis universitaris 
 

- Cal garantir el manteniment de les Plantilles (fixos i temporals) del PAS i del 

PDI amb condicions de treball adequades i estabilitzant els llocs estructurals 
 

Per tot això s’ha d’exigir,... la UB ha d’exigir, que s’aturi el procés d’aprovació del 

projecte de Reial Decret en els terminis previstos pel Ministeri i s’obri una discussió 

profunda amb els diferents agents implicats, entre aquests, representants de les 

universitats, dels Sindicats de treballadors i treballadores i dels Sindicats i 

associacions estudiantils. 

 


